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یـادداشـت

 معلم بزرگ حسابداری ایران درگذشت

خبر کوتاه بود؛ دکتر عباس هشی در پی یک دوره نقاهت و بستری 
در بیمارستان درگذشت. هشــی در سال ۱۳۲۷ در اصفهان زاده شد. 
سال ۱۳۴۶ تحصیلات متوسطه را در زادگاهش به پایان رساند، سپس 
به تهران رفت و تحصیلات دانشــگاهی را در دانشکده حسابداری و 
علوم مالی شــرکت ملی نفت ایران در رشته حســابداری ادامه داد. 
۱۳۵۰ درجــه کارشناســی و ۱۳۵۱ درجه کارشناســی ارشــد خود را 
دریافت کرد. پس  از  آن به تدریس در مدرسه عالی بازرگانی (سابق) 

مشغول شد و تا ۱۳۵۶ عضو هیئت علمی تمام وقت آن بود.
هم زمان با تحصیلات دانشگاهی، کارآموزی را نیز آغاز کرد. پس از 
آن، نزدیک به سه سال در مؤسسه حسابرسی ونیی ماری، یک سال در 
شرکت ملی نفت ایران و دو سال در مؤسسه حسابرسی آرتور اندرسن 

کار کرد.
در ۱۳۵۶ به عنوان نخســتین دانش آموخته حســابداری در ایران 
شــریک مؤسسه حسابرســی پرایس واترهاوس شد؛ شــراکتی که تا 
۱۳۶۲ ادامه یافت. در ۱۳۵۷ ابتدا مؤسسه حسابرسی معتبر و سپس 
مؤسسه حسابرسی هشیار را برای ارائه خدمات مالیاتی تأسیس کرد.

از ۱۳۶۳، پس از خروج مؤسسات حسابرسی بین المللی از ایران، 
همه فعالیت های حرفه ای خود در مؤسســه پرایس واترهاوس را به 
مؤسسه هشیار منتقل کرد. از ۱۳۶۳ به عنوان مدیر و شریک به مؤسسه 
حسابرسی بهمند به مدیریت اصغر هشی (برادرش) پیوست. ۱۳۸۳ 
مؤسسه حسابرسی بهمند را ترک کرد و همه کارهای حرفه ای خود را 

در مؤسسه حسابرسی هشیار بهمند متمرکز کرد.
از ۱۳۸۴ همکاری خود با مؤسسه بین المللی هوروات اینترنشنال 
را آغاز کرد. ســرانجام در ۱۳۸۷ عضو دائمی مؤسسه بین المللی کرو 
هوروات اینترنشنال شــد. او در این سال ها مشاور نهادهای مختلفی 
بوده اســت؛ از آن جمله می توان به مشــاور خصوصی سازی وزارت 
نیرو، مشــاور شــورای عالی بانک هــا، امور مالیاتی و ســرمایه گذاری 
خارجی وزارت امور اقتصادی و دارایی و مشــاور محلی بانک جهانی 

اشاره کرد.
او از ۱۳۷۴ تــا ۱۳۸۰ نخســتین و تنها حســابرس منتخب بخش 
خصوصی در هیئت تشــخیص صلاحیت حســابداران رسمی و تنها 
عضو بخش خصوصی حرفه حسابرسی از ۱۰ عضو مؤسس جامعه 
حسابداران رسمی ایران بود. من با عباس در مؤسسه حسابرسی آرتور 
آندرسون که به همت استادم جناب آقای طغرل آذر تأسیس شده بود، 
چندگاهی همکار بودم. با وجود آنکه در آن روزگار محبت دوستی او 
را نداشتم و بعد از سال های ۶۰ در یک رابطه حرفه ای دوست شدیم. 
ویژگی عباس صراحت لهجه و رک گویی او بود. برخلاف بســیاری که 
بعد انقلاب حتی اســم و فامیل خود و عکس های شناسنامه شان را 

عوض کردند، از گذشته اش فراری نبود و از آن دفاع می کرد.
او برخلاف برخی صاحبان مؤسســات حسابرسی خصوصی که 
بعد از ســال ۵۷ سر در لاک خود فروبردند، همیشه کوشش داشت 
بلکه حرفه حسابرسی مستقل خصوصی را سرپا نگه دارد. از طریق 
ارتباطات وسیعی که به یُمن تدریس در دانشگاه و حضور همیشگی 
در حرفه به وجود آورده بود، خود را در ســاختار موجود جای داده 
بود. همه جا بود و ســعی می کرد حرف دل حرفه را بزند. تندخویی 
هم داشــت؛ اما همین که توانســت ســه دوره نماینــده حرفه در 
شورای  عالی جامعه حســابداران شــود، اعتبار او را نشان می داد. 
همیــن مدتی پیش بود کــه اول صبح تلفنم زنگ زد و قطع شــد. 
گوشــی موبایل را نگاه کردم. واتس اپ عباس بــود. یک پیام کوتاه 
«حســین فرصتی کردی یک زنگ بزن». زنگ زدم و تصویری شــد. 
عباس در تخت بیمارســتان ولی از سر و صحبت نیفتاده بود. گفتم 
حالت بد نباشــد عباس، چرا بیمارستان؟ گفت حسین مدتی است 
گرفتار عوارض معده و طحال و... شــدم و عمل کردم. تو را به خدا 
دنبال کار این نهاد ناظر را بگیر. خودم هم به خاطر دیســک کمر در 
رختخواب بودم. گفتم عباس فکر کنم الان دیگر ســلامتی برای  ما 
مهم  تر باشد. بعد از چند روز یکی از دوستان زنگ زد و گفت از عباس 
خبر داری؟ گفتم دو روز پیش در بیمارســتان بــا او صحبت کردم. 
ناخوش است؟ امروز که خبر را شنیدم شوکه شدم. بعضی ها قرنی 
می توانند زندگی داشــته باشند؛ اما گاهی فکر و مغز و عقل و دیدن 
ناملایمات عمر را کوتاه می کند. او مصداق علمدار حرفه بود که باید 
کوشش کرد پرچم او را برافراشته نگه داریم. مجددا درگذشت او را 
به خانواده گرامی و دو دختر گلش و اهالی حرفه و دانشگاه تسلیت 
عرض می کنم. «بسی گل رفتند ز باغ و دمن/ مصیبت چه ها کرده بر 
تو و من». یاد عباس و اصغر (برادرش) که او هم چند سالی پیش با 

دنیای ناسازگار ما وداع کرد، ماندگار باد.
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بعد از اینکه شورای رقابت در تصمیم گیری برای قیمت های خودرو همراه 
با صمت نتوانســتند به نتیجه برسند، تنها راه باقی مانده درباره عرضه خودرو 

در بورس را با اطلاعیه غیر قانونی مورد هجوم قرار دادند.
عرضــه خــودرو در بورس کــه ناراحتــی دلالان را بــه بــار آورد، بعد از 
کشمکش های فراوان متوقف شده بود، مجددا با تصمیم شورای بورس برای 
شرکت های بورسی راه افتاد ولی وزارت صمت که خود را مالک همه صنعت 
می داند، این   بار به مخالفت ایســتاد؛ چرا که هنوز شرکت های بورسی را حتی 
بدون ســهام دولتی ملک خود می داند و سیاست های غلط منطقی به نشانی 
توکلی لاهیجــی در یک ســال اخیر بدترین روزهای خودرو در بــازار و تولید را 
رقم زده و باعث توقف تولید خودرو در کشــور شده و در کنار آن رأیی که برای 
رقابت بر ســر میز خودروسازان تشکیل شــده به دنبال آن هستند  که تنها راه 

ارائه خودرو بدون رانت را ناموفق کنند.
سؤال اینجاست این عرصه دست وپاگیر برای علی آبادی، وزیر جدید صمت 

را که گفته مخالف دخالت در قیمت گذاری است، چقدر به چالش می کشد.
البتــه منطقی به دنبال به چالش کشــیدن وزیر جدید با کمیســیون اقتصاد 
مجلس اســت تا این نمایندگان را که معتقد به حمایت از بورس کالا هستند، 

به جنگ با علی آبادی بفرســتد که باید دید چقدر هوشــیاری و تسلط به تولید 
وزیر جدید به کار می آید.

مخالفت با شفافیت عرضه خودرو  از سوی وزارت صمت
و شورای رقابت

غلامحسین دوانی

 شــرق: عرضه خودروهای مونتاژی با گرفتاری های عدیده مواجه 
شده است. شــورای رقابت برای نخســتین بار در فروردین امسال 
تصمیم گرفت که به قیمت گذاری خودروهای مونتاژی ورود کند و 
در ۱۷ اردیبهشت فهرست قیمت خودروهای مونتاژی را اعلام کرد. 
نکته مهم فهرست قیمت خودروهای مونتاژی این بود که شورای 
رقابت بهای خــودرو را کاهش داده بود و این مســئله با اعتراض 

خودروسازان مواجه شد.
در همین زمینه وزارت صنعت، معدن و تجارت در ابتدا هم صدا 
با خودروســازان خواهان تجدیدنظر در قیمت خودروهای اعلامی 
شد، اما در  نهایت وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد  ملاک 
قیمت گذاری، قیمت های اعلامی شــورای رقابت اســت و در این 

مسئله تجدیدنظر نمی شود.
این اتفاق در  حالی رخ داد که خودروســازان همچنان مخالف 
قیمت های اعلامی هســتند و می گویند تجربه ناکام قیمت گذاری 
دســتوری نبایــد در بازار خودروهــای مونتاژی تکرار می شــد. این 

اختلاف ها ســبب شــد که قیمت نهایی خودروهــای مونتاژی در 
ســامانه عرضه یکپارچــه خــودرو بلاتکلیف مانده و شــماری از 

خریداران این خودروها انصراف دهند.
در این میان خودروســازان پیشــنهاد دادند کــه دولت به جای 
قیمت گذاری دســتوری، راهکار منطقی تر عرضه خودرو در بورس 
کالا را در پیش بگیرد تا خودرو در بورس کشــف قیمت شــود؛ اما 
سنگ اندازی ها در این راه تمامی ندارد و قیمت خودروهای مونتاژی 

بلاتکلیف مانده است.
هجمه دلالان به عرضه خودرو در بورس کالا در شــرایطی رخ 
داد کــه پس از مدتی توقف عرضه خودرو در بورس کالا، شــورای 
بورس تصمیم گرفت شرکت های بورسی عرضه مجدد خودرو در 
بورس کالا را در دســتور کار قرار دهنــد؛ اما این بار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت علم مخالفت را به دست گرفته است. این در حالی 
است که کارشناســان نه تنها بارها بر خصوصی سازی شرکت های 
خودروســازی تأکید کرده انــد، بلکه حالا وزارت صمت و شــورای 

رقابت در بازار خودروســازان خصوصی هم مداخله کرده و آن را 
با چالش جــدی مواجه کرده اند؛ چرا که گویا هنــوز این وزارتخانه 
شرکت های بورسی را حتی بدون سهام دولتی، ملک خود می داند 
و دنباله روی سیاست های بعضا نادرست است که در یک  سال اخیر 
بدتریــن روزهای خودرو در بازار و تولیــد را رقم زده و باعث توقف 
تولید خودرو در کشور شده است. این اتفاقات در  حالی رخ می دهد 
که بســیاری از نمایندگان کمیســیون اقتصادی مجلس با عرضه 
خودرو در بورس کالا موافق هستند و پیش از این رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس گفته بود: «انتظــار نمایندگان مجلس از دولت 
به عنوان مجری قانون، استفاده از فضای قانونی و شفاف بورس کالا 

برای عرضه خودرو است».
پیــش از ایــن محمدرضــا پورابراهیمــی، رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس گفته بود: «عرضه خودرو در بورس کالا به دلیل 
شــفاف بودن، درج تمام اطلاعات تخصصی مرتبط با طرف عرضه 
و تقاضا و نیز شــفافیت قیمتی امکان نظارت را در حوزه اقتصادی 
کشــور به جای یک بازار کاملا ســنتی، غیرمشــخص و غیر شفاف 

همچون سازوکار قرعه کشی فراهم می کند».
او تأکیــد کرده بود: «در حوزه بورس کالا، موضوع حائز اهمیت، 
ظرفیت هایی اســت که در قانون دیده شده و مزایایی هم در برخی 
از بندهای قانونی مانند ماده ٦ و ۱۸ قانون توســعه ابزارها در نظر 

گرفته  شــده که خریدوفروش در بورس کالا به واســطه بهره مندی 
اقتصاد ملی از شفافیت عملکرد افراد و شرکت ها با معافیت های 
مالیاتی همراه باشد که این مســئله یک ظرفیت و مشوق مناسب 
تلقی می شــود و عرضه کالاها در بورس کالا فضــای دلالی را در 
کشور به حداقل ممکن رسانده است و امروز بورس کالا یک ظرفیت 
قانونی و مطلوب برای ساماندهی به بازار خودرو به شمار می رود».

پورابراهیمــی همچنین تأکید کرده بود که مجلس از توســعه 
فعالیت ها از طریق بازار سرمایه ازجمله ایجاد یک بازار کاملا شفاف 
و رقابتــی برای خودرو از طریق بورس کالا حمایت کرده و دولت را 

به بهره مندی از ظرفیت بازار سرمایه در این حوزه تشویق می کند.
به جز این احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد هم تأکید داشته است 
که عرضه خودرو در بورس کالا می تواند به سازوکار قیمت گذاری، 
شــفافیت دسترســی خریداران و زدودن رانت ها در بستری رقابتی 
کمک کند و در فضای تعاملی دولت و مجلس امکان ســاماندهی 

بازار خودرو از طریق بورس کالا وجود دارد.
گذشته از این، چندی پیش هم سازمان بورس از عرضه خودرو 
در بورس کالا حمایت کرده و آن را راهکاری برای شفافیت و عرضه 
منطقی تر خودرو دانســته بود. با این شرایط مونتاژکاران در تعیین 
قیمت خودروهای خود ســرگردان مانده اند و مشخص نیست که 
دخالت دولت در بازار شرکت های خصوصی تا کجا پیش می رود؟

تقابل دلالان برای عرضه خودرو در بورس کالا ادامه دارد
سردرگمی قیمت خودروهای مونتاژی

مهفام سلیمان بیگی: آب بســیاری از مناطق پایتخت از روز جمعه تاکنون 
چندین ساعت یا حتی چندین روز قطع شده است. این قطعی گسترده آب 
حالا آن قدر بیخ پیدا کرده که در برخی مناطق آب معدنی هم در مغازه ها 
کمیاب شده اســت. هم زمان تصویری از صف تهرانی ها برای دریافت آب 
از تانکرهای آب رســان در شــبکه های اجتماعی دست به دست می شود؛ 
تصویری که پیش  از  این از اهالی برخی شهرها و استان های دیگر دیده شده 
بود ولی اکثرا با دیدنش می گفتند: «حساب پایتخت جداست و نمی گذارند 
تهــران هم به چنین روزی بیفتد». با این حال تهران هم از ماجرای قطعی 
آب ســال های اخیر مستثنا نماند. بدتر اینکه قطعی گسترده با اینکه از روز 
جمعه در تهران آغاز شد، اما تا روز دوشنبه ۲۲ خرداد، رسما در ابهام بود 
و نه تنها هیچ گونه اطلاع رســانی درباره آن از ســوی مسئولان آبفا صورت 
نمی گرفت، بلکه حتی سیل تماس های اهالی شهر هم بی پاسخ مانده بود.

پایان قطعی ها؟
تــداوم قطعــی آب در تهران در شــرایطی رخ داد که شــرکت آب و 
فاضلاب پایتخت روز دوشــنبه درباره علت قطعی اطلاعیه ای صادر کرد 
که در آن توضیح داده بود بر اثر بارش باران، جاری شــدن سیلاب و رانش 
گســترده زمیــن و کوه در حوالی جاده چالوس، مســیر انتقال آب از ســد 
امیرکبیر به تأسیسات آب رسانی تهران در بستر رودخانه کرج مسدود شده 
و علت قطعی همین بوده اســت. آب  و فاضلاب تهــران در این اطلاعیه 
همچنین ادعا کرده بود که «روند توزیع آب در شبکه و محدوده های دارای 
افت فشار تا ســاعاتی دیگر عادی می شود»؛ اما این اتفاق نیفتاد و قطعی 

آب روز سه شنبه هم در برخی مناطق از جمله منطقه ۶ تهران تکرار شد.
همشــهری چهارشنبه ۲۴ خردادماه به نقل از یک مقام آگاه در وزارت 
نیــرو، دلیل تأخیــر در برقراری آب پایتخت را میزان کــدورت بالای آب در 
ســد امیرکبیر پس از ســیل و رانش زمین در روز جمعه اعلام کرد و آورد 
که چون میزان گل ولای واردشــده هفت برابر میزان اســتاندارد است و به  
گفته این مقــام کاهش میزان کدورت آب، امری زمان بر و تدریجی خواهد 
بود، احتمال دارد قطع آب به  صورت مدیریت شــده در روزهای آینده هم 

ادامه داشته باشد. 
این در حالی اســت کــه مدیرعامل آبفای تهــران، در همان روز یعنی 
۲۴ خــرداد در گفت وگوی تلویزیونی خود اعلام کرده بود: «از صبح همین 
روز به بعد دیگر در هیچ نقطه ای از شــهر قطعی نخواهیم داشــت». این 
اولین باری نیســت که با گفته های متناقض دربــاره مصائب آب پایتخت 
مواجه می شــویم. گفته های ضدونقیض و حتی گاهی پنهان کاری درباره 

حقایق وضعیت آب تهران مسبوق به سابقه است.
کیفیت آب تهران مبهم ماند

کمتر کســی پیدا می شــود که ماجرای آلودگی آب سد ماملو و تأیید و 
تکذیب هایش را از یاد برده باشــد. ســد ماملو آب بخشــی از رینگ تهران 
یعنی جنوب و جنوب شــرقی تهران را تأمین می کند؛ سدی که از جاجرود 
و دماوند آب می گیرد و در بین راه میزبان فاضلاب بخشــی از مسکن مهر 
پردیس و دیگر پساب های منطقه می شود. سال ۱۴۰۰ هر روز ابعاد جدیدی 

از این ماجرا کشف می شد.
عضو هیئت مدیره شرکت عمران پردیس گفته بود: «فاضلاب وارد سد 
نمی شود. لاگون ســاخته ایم. فاضلاب را به منطقه خشک برده ایم و وارد 

سد نمی کنیم». مدیرعامل آبفای تهران اظهار بی اطلاعی می کرد و رئیس 
اداره محیط  زیســت شــهر پردیس معترضانه می گفت: «به شعور مردم 
توهین نکنند. قطعا فاضلاب وارد سد می شود. فاضلاب شهرهای بومهن، 
رودهن، جاجرود، ســعیدآباد، خســروآباد و پنج فاز پردیس به رودخانه و 
ســد می ریزد»، عضو انجمــن آب و فاضلاب تهران می گفت «تا دو ســال 
دیگــر آب تغییر رنگ و بو می دهد». کمی بعــد هم محمدرضا بختیاری، 
مدیرعامل آب و فاضلاب استان تهران، با تکذیب کل ماجرا ادعا کرد: «آب 
تهران یکی از سالم ترین و باکیفیت ترین آب های دنیا ست. ما دو سال است 
که درگیر کرونا هســتیم؛ حتی در پساب فاضلاب شهرهای بزرگ دنیا مثل 
پاریس هم ویروس کرونا دیده شــد؛ اما در ایران حتی در پســاب خروجی 
فاضلاب ویروس مشــاهده نشد که معنای آن این است که آب در بالاترین 
سطح استاندارد به مردم ارائه می شود». نهایتا هم ماجرا به حاشیه رفت.

سال سخت آبی برای پایتخت نشینان
تابستان سال گذشته بحران آب ایران به قطع آب آشامیدنی دو استان 
چهارمحال وبختیاری و همدان رسید و دولت ناچار شد با تمهیدات فوری 
آب آشامیدنی این شهرها را تأمین کند. بلافاصله خبر آمد که تهران هم از 
نظر منابع آبی تحت فشــار قرار گرفته است. گفته می شد هرچند احتمال 
قطع سراســری آب پایتخت ضعیف اســت، اما شــرکت آبفا از تهرانی ها 
درخواســت کرده برای عبور از وضعیت نامســاعد ذخایر آبی امسال، آب 
کمتری مصرف کننــد. مهر ماه مدیرعامل آبفا با رســانه ای کردن یک خبر 
دوباره دربــاره مصرف ها هشــدار داد: «به دلیل کاهش بارش ها ســطح 
آب ســدهای مخزن آب تهران افت محسوســی داشته و لازم است مردم 
صرفه جویی را پیشــه کنند و...». بعد از شنیدن این خبر در فصل پاییز چند 
باری شــبانه آب برخی مناطق بــدون اطلاع قبلی قطع یــا به قول خود 

مسئولان دچار افت فشار شد.
چهارشــنبه ۱۱ آبان ۱۴۰۱ رسما اعلام شــد که تهران دچار کمبود آب 
اســت و درصورتی که باران نبارد، در زمســتان دچار مشکل خواهیم شد. 
رئیس شورای شهر تهران گفت که طرح بازچرخانی آب را تهیه کرده ایم و 
به زودی در شــورا بررسی می شود. شرکت آب و فاضلاب استان تهران هم 
اعلام کرد فقط ۱۸ درصد ســدهای تهران آب دارند. حتی وزیر کشــور نیز 
شــخصا درباره وضعیت تهران هشدار داده و گفته بود: «یکی از مشکلات 
شــهر تهران با توجه به کاهش نزولات آســمانی، ذخیره پشت پنج سدی 
اســت که آب تهــران را تأمین می کنند که وضعیــت در این بخش خوب 
نیســت و باید مراقبت کرد». با تمام این هشــدارهای فراوان به مشترکان 
در تهران درباره شــرایط بحرانی آب پشت سدها و کمبود بارش ها در کنار 
بحث احتمال جیره بندی آب در پایتخت، یکباره صبح آخرین شنبه آبان ماه، 
ســخنگوی صنعت آب در اظهارنظری متناقض، شــرایط تأمین آب در کل 
کشــور را «نرمال» اعلام کرد. پس  از  آن هم کسی نفهمید ماجرا چه بوده 

و چطور از نظر این مقام یک شبه بحران آب در کشور به پایان رسیده بود؟
وضعیت سدهای تهران قرمز شد

تهــران آب مورد نیاز خود را از پنج ســد امیرکبیر، لتیــان، لار، ماملو و 
طالقان تأمین  می کند و آمارها نشــان می دهد که کل موجودی آب در این 
ســدها، تنها ۵۹۴ میلیون متر مکعب اســت که در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل ۴۳ میلیون متر مکعب کمتر و نسبت به میانگین بلندمدت ۳۶۶ 

میلیون متر مکعب افت دارد؛ عددی که اصلا کوچک نیســت. بهمن ۱۴۰۱ 
مدیر دفتر بهره برداری از تأسیســات آبی و برقابی شــرکت آب منطقه ای 
تهران اعــلام کرده بود که میزان ذخایر ســدهای پنج گانه تأمین کننده آب 
استان تهران ۲۳۹ میلیون مترمکعب است که این رقم در روز مشابه سال 
گذشــته بیش از ۳۲۰ میلیون مترمکعب بوده و حاکی از افت ۲۵ درصدی 
اســت. ۲۶ فروردین نیز جدیدترین گزارش دفتــر اطلاعات و داده های آب 
کشور، حجم آب سدهای پنج گانه تهران را با کاهش ۱۴درصدی در مقایسه 
با مدت مشــابه سال گذشته ثبت کرد. حالا هم یک ماه است که وضعیت 

سدهای تهران قرمز اعلام شده است.
تهران، جمعیت و معضل تأمین آب

محمــد درویش، کارشــناس محیط زیســت، در گفت وگو با «شــرق» 
می گوید که تهران ظرفیت چنین جمعیتی را نداشــته و اکنون حیاتش در 
معرض خطر اســت. او توضیح می دهد: تهران در مخروط  افکنی در البرز 
جنوبی به وســعت ۷۵ هزار هکتار واقع شــده اســت. این مخروط افکن 
مطابق با بررسی های اکولوژی نهایتا می تواند به سه میلیون نفر از نظر آب، 
خاک و هوا سرویس بدهد؛ اما ما با اجرای طرح های انتقال آب و سدسازی 
نزدیک ۱۰ میلیون نفر را ثابت و ۲۷ میلیون نفر را در قالب رفت وآمد روزانه 
در تهران جای داده ایم. در چنین شــرایطی کمبود آب طبیعی اســت؛ این 
هشــدار را از دهه ۵۰ و پیش از انقلاب، کلان نگران توســعه کشــور داده 
بودند و حتی خواســتار انتقال پایتخت شــده بودند». بــه گفته او اکنون 
بحث این اســت که برای تأمین آب تهران علاوه بر سرشــاخه های ماملو، 
لار، طالقان، ســفیدرود، رود کرج، جاجرود، آمل و هراز، از سرشــاخه های 
دز و کارون هــم آب بیاوریم؛ درحالی که مطابق با تغییرات اقلیم و کاهش 
محسوس ســطح یخچال ها در سرشاخه های کشور، به نظر می رسد دیگر 
اصــلا آبی برای انتقال به تهران وجود نــدارد. درویش تأکید می کند: نباید 
دســت به تأمین چنین مُسکنی برای تداوم شرایط موقت تهران زد. بهترین 
کار این است که پایتخت سیاسی کشــور را تغییر دهیم؛ ولی می بینیم که 
همچنان در حال توســعه تهران هســتند و تعداد مهاجران به تهران هم 
در حال افزایش اســت. ظرفیت زیستی تهران به پایان رسیده و نشانه های 
آن را دائما می بینیم. می توان چند ســالی تاریخ وضعیت نامناسب تهران 
را عقب انداخت، اما نمی تــوان از وقوع آن جلوگیری کرد. تهران ظرفیت 
چنین جمعیتی را نداشته. به باور این کارشناس چون منابع آب تهران برای 
جمعیــت فعلی کافی نبوده، آب مناطق غربــی را به آب رود کرج متصل 
کرده اند و مناطق شــمالی را به ماملو، لار و لتیان؛ در چنین شرایطی وقتی 

یکباره خط رود کرج با یک اتفاق می شــکند، این تهران اســت که متضرر 
می شــود. درویش دربــاره گفته های ضدونقیض مســئولان در زمینه آب 
تهران نیز می گوید: مســئولان گمان می کنند کــه ارائه یک توضیح واضح 
از وضعیت، نگرانی هــا را افزایش می دهد؛ در نتیجه برای کاهش نگرانی 

سعی می کنند مردم را در بی خبری نگه دارند.
معضل آب پایتخت

تورج فتحی، دیگر کارشناس منابع آب نیز به «شرق» توضیح می دهد 
که در شــرایط طبیعی، بارگذاری فعلی در محدوده دشت تهران مطابقتی 
با شــرایط زیســت محدوده نداشــته؛ بنابراین در حدود چهار دهه پیش 
تصمیم گرفته شــد سدهایی تأسیس شــود تا بتواند پاسخ گوی این میزان 
بارگذاری جمعیت باشــد. به باور این کارشــناس آنچه دولت ها باید برای 
تأمیــن آب پایتخت پیش بینی می کردند، با توجه به بضاعت کشــور تقریبا 
انجام شــده اســت. او می گوید: ما از ۲۵ سال پیش برای حفاظت و تأمین 
آب پایتخت مصوبه ای در شورای امنیت ملی داریم که تمام دستگاه های 
ذی ربط را مکلف به همکاری کرده اســت. اگر این مصوبه نبود، وضعیت 
تأمین آب تهران بســیار بدتر از این بود. آنچه را دولت می توانسته با کمک 
دســتگاه هایش انجام بدهد، انجام داده و منجر به این شده که آب شرب 
سدها آب سالمی باشد. فقط حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون متر مکعب از چاه ها 
برداشته می شود که ممکن است برخی از آنها کیفیت کافی نداشته باشند. 
طبیعتا وقتی از یک آبخوان با چاهی نیمه  عمیق استفاده می شود، کیفیت 
آب بســیار بالاتر است تا سال های بعد که چاه عمیق تر می شود. به  همین  
دلیل هــم آب بخش هایی از تهران املاح زیادی دارد و مردم از دســتگاه 
تصفیه آب اســتفاده می کنند. فتحی اگرچه معتقد است که قطعی اخیر 
آب در تهران حاصل حادثه رانش زمین بوده، نه خشک سالی و جیره بندی، 
اما این را نیز می گوید که می شــد با تدابیری جلوی این رخداد را گرفت. او 
همچنین یکی از معضلات آب تهران را پرت آب معرفی می کند و می گوید: 
از هــر صد لیتر بیــن ۳۰ تا ۳۷ لیتر پرت آب وجــود دارد؛ یعنی با هزینه و 
ســختی بسیار آب تأمین می شــود ولی وارد شبکه شــرب که می شود، از 
دست می رود. بسیاری از مناطق به ویژه مرکز و جنوب تهران شبکه شرب با 
بافت فرســوده دارند. شبکه شرب باید بهسازی شود تا پرت آب به حداقل 
۱۰ لیتر برسد؛ اما متأسفانه مدیرانی که در بخش های مرتبط هستند، بیشتر 
علاقه دارند پروژه هایی را در دست بگیرند که روی زمین و قابل دیدن باشد. 
هم زمــان بخش مربوطه در وزارت نیرو هم بودجه کمتری در مقایســه با 

سایر بخش ها دریافت می کند.

نگاهی به مشکلات و معضلات آبی پایتخت که این روزها خودی نشان می دهد
یک تهران بزرگ، یک حوض کوچک آب


